



Banha University

Faculty of arts

Department of History

Graduate Studies

## **Historians of the Shiites in the Maghreb (In the third and fourth centuries AD)**

.This message is provided for Ph.D

In history Islamic

Introduction of the student

.muftahJuma Ibrahim Ashkik

Under the supervision of

**D / Afifi Mahmoud Ibrahim**

Professor of Islamic History and Islamic Civilization

Faculty of Arts - Banha University

**D / Sulaiman Abdul Ghanimalke**

Professor of Islamic History and Islamic Civilization

Faculty of Arts - University of Taif

(2015)



جامعة بنها  
كلية الآداب  
قسم التاريخ  
الدراسات العليا

# مؤرخو الشيعة في بلاد المغرب (في القرنين الثالث والرابع الهجريين)

قدمت هذه الرسالة لنيل درجة الدكتوراه

في التاريخ الإسلامي

مقدمة من الطالب:

مفتاح جمعة إبراهيم اشكيك

تحت إشراف:

أ. د. عفيفي محمود إبراهيم.

أستاذ التاريخ والحضارة الإسلامية كلية الآداب جامعة بنها.

أ. د. سليمان عبد الغني مالكي.

أستاذ التاريخ والحضارة الإسلامية كلية التربية جامعة الطائف.

## للعام الجامعي (2015م)

( )

### ملخص الرسالة باللغة العربية

وضعت هذه الدراسة أولاً للتعريف بالشيعة بصفة عامة والشيعة الإسماعيلية بصفة خاصة ولأسباب القيام والظهور في إفريقيا، وما صاحبه من صراع مذهبي لمقاومة المد الشيعي من قبل المذاهب المخالفة له والتي يأتي في مقدمتها المذهب السني وبالأخص "المالكي" والمذهب الخارجي وبالأخص "الإباضي"، وما اتخذته هذه المذاهب من أشكال متعددة وممتوعة لمقاومة المد الشيعي؛ ولعدة اعتبارات انتهت بسيطرة التشيع في بلاد المغرب وقيام أول دولة إسلامية تقوم على المذهب الشيعي في العالم الإسلامي باسم الدولة الفاطمية في قاصية ديار الإسلام، وذلك لعدة اعتبارات سياسية وثقافية واقتصادية كبداية لاستكمال المشروع الإسماعيلي الذي يهدف إلى السيطرة على العالم الإسلامي والقضاء على سلطة الخلافة العباسية.

**ثانياً:** لدراسة مؤرخي الشيعة ومؤلفاتهم توجب على الباحث الدخول في الحقل المعرفي "تاريخ العلوم" أو "فلسفة العلوم" الذي أنجزت فيه مؤلفات هامه عن التأريخ لعلم التاريخ عند المسلمين. وتنطوي الدراسة على تمهيد وستة فصول. يختص التمهيد بتقديم صورة تعريفية لبلاد المغرب من تسمية وجغرافيا وسكان لما لهذا القطر الشاسع من أهمية في قيام الثورات المعارضة للخلافة في المشرق وقيام دويلات انفصالية عنه مثل: (دولة الأدارسة، ودولة الأغالبة، والخوارج الإباضية، والصفارية، البرغواطيين)؛ وذلك لعدة اعتبارات أهمها بعده عن مركز الخلافة، وطبيعة أهله وثقافتهم، وكذلك الطبيعة التضاريسية الصعبة التي ساعدتهم في الاحتماء والمقاومة، والعامل الاقتصادي الذي يحرك السياسات ويؤثر على ذلك المجتمع القبلي.

**أما الفصل الأول:** الذي وضعته للتعريف بالشيعة، ونشأة التشيع وظهور فرقها وتنوعها مركزاً على الشيعة الإسماعيلية معرجاً على أصولها وعقائده.

**أما الفصل الثاني:** فقد تناولت فيه الدعوة الإسماعيلية محاولاً من خلاله دراسة أحوال الشيعة في بلاد المغرب، مع البحث في أوضاع بلاد المغرب قبيل ظهور الشيعة، ودور دعاة الشيعة في تهيئة الأوضاع لقيام الدولة الفاطمية منتهاً بدخول المذهب الشيعي لبلاد المغرب وموقف علماء والفقهاء من هذا المد الجديد، ومراحل قيام وتأسيس الدولة الفاطمية وما طرأ عليها من تطورات سياسية وحضارية.

**أما الفصل الثالث:** فخصصته لدراسة الفكر التاريخي ومرحل تطوره، منهياً بدور

مؤرخي الشيعة في تقدم هذا الفكر وتنوعه معدداً أهم مؤلفاتهم التاريخية.

**أما الفصل الرابع:** فيتعلق بالعوامل المؤثرة في الفكر التاريخي عند مؤرخي الشيعة في بلاد المغرب، متناولاً الوضع الطبقي للمؤرخين وثقافتهم، وكذلك أثر الانتماء الإيديولوجي والنزعة المذهبية في كتاباتهم.

**أما الفصل الخامس:** فقد أفردته لاستقصاء مرجعيات مؤرخو الشيعة التاريخية التي استقوا منها معلوماتهم وتمثل في: الوثائق، وشهادة العيان، والسماع، ومرويات آل البيت، ومرويات الأخباريين والمؤرخين.

**أما الفصل السادس:** فيعرض لمقاصد مؤرخي الشيعة في بلاد المغرب من كتابة التاريخ وأثرها في صياغة مناهجهم في مؤلفاتهم التاريخية، معرجاً على تأثير تلك المؤلفات وأثرها على المؤرخين اللاحقين.

أما خاتمة الدراسة فقد حاولت أن أوضح إلى أي مدى أسفر العرض عن تقديم حلول لإشكاليات الدراسة وتتمين كتابات مؤرخي الشيعة التاريخية في بلاد المغرب في فترة موضوع الدراسة.

Put this study first to introduce the Shiites in general and the Ismaili Shia particular reasons to do and appearing in the African, and the owner of sectarian conflict to resist Shiite tide by doctrines contrary to him, and that comes in the forefront of the Sunni sect in particular, "al-Maliki" outer doctrine and in particular "toes", and taken These doctrines of the many and varied forms of resistance to the Shiite tide; but several considerations ended with the Shiites in the Maghreb and the establishment of the first Islamic state based on the Shiite sect in the Islamic world in the name of the Fatimid state in Kasi lands of Islam, and for a number of political, cultural and economic considerations start to complete the project Ismaili, which aims to control of the Islamic world and the elimination of the Abbasid Caliphate authority.

Secondly, to study the historians Shiites and their compositions researcher had to engage in a field of knowledge, "the history of science" or "philosophy of science" in which the authors Important completed on the history of science history when Muslims. The study involves booting six chapters. Specialized boot providing identifiable image of the Maghreb of naming and geography and population because of this vast country of importance in the opposition revolutions of succession in the Orient and the states separatist him such as: (state Idrisid, and state Aghlabids, and KharijitesIbadi, and oriole, Albarghoatian); and for a number of the most important considerations beyond Center for the succession, and the nature of its people and culture, as well as the difficult terrain of nature that helped them in the shelter and the resistance, the economic factor that drives the policies and affect the tribal community.

The first chapter: developed by the definition of the Shia, and the emergence of Shiism and the emergence of teams and diversity focused on Ismaili Shia Marj on the origins and beliefs.

The second chapter has dealt with the Ismailida'wa, trying through the study of Shiites conditions in the country of Morocco, with the search in the Maghreb conditions such as Shiites appearance, and the role of advocates of the Shiites in creating conditions for the establishment of the Fatimid state finished the entry of the Shiite sect of the Maghreb and the position of scientists and scholars of this tide The new, stages and the founding of the Fatimid state and occurred from the political and cultural developments.

The third chapter: Fajssth to study the historical evolution of thought and relay, ending the role of historians of the Shiites in the progress of this

diversity of thought and listed the most important historical writings.

The fourth chapter is concerned with the factors influencing the historical thought when Shiites historians in the country of Morocco, addressing the class status of historians and cultures, as well as the impact of ideological affiliation and ideological trend in their writings.

The fifth chapter: it Avrdth BI historians historical references Shiites that drew them and their information are: documents, eyewitness testimony, and the hearing, Narratives of each House, Narratives Akhbaris and historians.

Chapter VI outlines the purposes of the Shia historians in the Maghreb of the writing of history and its impact on the formulation of their curriculum in historical writings, Marja on the impact of these compositions and their impact on subsequent historians.

Conclusion The study has attempted to clarify the extent to which resulted in the offer to provide solutions to the problems of the study and evaluation of historical writings of historians Shiites in the country of Morocco in the period under study.